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KONFERENCE „REGENERACE BROWNFIELDS
V JIHOMORAVSKÉM KRAJI“

Regionální rozvojová agentura již-
ní Moravy (RRA JM) uspořádala pod 
záštitou náměstka hejtmana Jihomo-
ravského kraje, pana Mgr. Václava 
Božka, CSc., odbornou konferenci na-
zvanou Regenerace brownfi elds v Ji-
homoravském kraji. Konference se 
konala 24. února 2011 v budově Kraj-
ského úřadu Jihomoravského kraje. 
Ředitel Regionální rozvojové agentu-
ry jižní Moravy JUDr. Vladimír Gaš-
par uvedl přítomné do problematiky 
brownfi eldů a ujal se moderování kon-
ference. Ta byla rozdělena pořadatel-
skou agenturou do dvou bloků:
1.  blok – Institucionální podpora re-

generace brownfi elds;
2.  blok – Komplementární podpora 

a případové studie.
S koncepčním přístupem Jihomorav-
ského kraje – Programem rozvoje kra-
je – seznámil přítomné Ing. Miloš Py-
dych, vedoucí oddělení rozvojových 
programů Odboru regionálního roz-
voje Krajského úřadu JMK. Jihomo-
ravský kraj dbá, aby aktivní přístup 
k regeneraci brownfi elds (BF) byl za-
komponovaný ve strategických do-
kumentech kraje a provázán na různé 
oblasti podpory. Odbor eviduje a ak-
tualizuje údaje o BF, organizuje kon-
zultace a semináře k problematice BF, 
zpracovává informační materiály, usi-
luje o propagaci, nabídku a publicitu 
BF. Při regeneraci BF se obzvlášť stará 
o jejich celkovou podporu v hospodář-
sky slabších regionech v souladu s Ko-
hezní politikou EU 2014+. Ing. Pydych 

apeloval na skutečnost, aby záměr re-
generace BF byl nejen realizovatelný, 
ale také udržitelný z hlediska nákladů 
na provoz. 

Další příspěvek přednesl ředitel Od-
boru koncepce regionálních projek-
tů CzechInvestu pan Ing. arch. Igor 
Gargoš. Příspěvek se týkal národní da-
tabáze BF podpořené Národní strategií 
regenerace BF. Strategie byla zpraco-
vaná na základě usnesení vlády z roku 
2005 a závazku Ministerstva průmys-
lu a obchodu. Vláda tuto strategii vza-
la na vědomí v roce 2008. Ve stejném 
roce již byla zpřístupněna národní da-
tabáze BF na internetové adrese www.
brownfi eldy.cz. Základem pro vznik 
databáze byla Vyhledávací studie pro 
lokalizaci BF v České republice. Stu-
die je nadále doplňována o nové BF, 
zdrojem je kromě jiného možnost ma-
jitelů BF se v systému zaregistrovat 
s vlastní nemovitostí. Ing. arch. Gar-
goš provedl účastníky konference in-
ternetovými stránkami Národní data-
báze BF sloužící k evidenci BF v celé 
ČR. Databáze má usnadnit majite-
lům BF nové využití a investorům na-
jít vhodné místo pro jejich podniká-
ní. V současnosti databáze obsahuje 
1 882 BF, z nichž je se souhlasem ma-
jitelů zveřejněno 339 BF. Každá z po-
ložek BF zahrnuje popis lokality včet-
ně orientační mapy, dále informace 
o typu vlastnictví, ekologickém zatí-
žení, technické infrastruktuře, památ-
kové ochraně a další údaje. Ve vlast-

nictví obcí je zhruba 30 % BF. Obce 
mají pochopitelnou snahu se proble-
matických nemovitostí zbavit prode-
jem soukromému sektoru. Mnohdy 
i po odprodeji opuštěný objekt chátrá 
a obci nezbývá než jej odkoupit zpět. 
Účelnějším řešením je forma spoluprá-
ce označovaná jako PPP – Partnerství 
veřejného a soukromého sektoru (Pub-
lic Private Partnership*): obec poskyt-
ne BF do pronájmu a investor jej úhra-
dami pronájmu splácí. Podle Ing. arch. 
Gargoše jsou obě strany ve smluvním 
vztahu a obě jsou účastníky stavebního 
řízení. Obec tak má možnost dohlížet, 
zda investor plní to, co slíbil. 

Za pořadatelskou Regionální rozvojo-
vou agenturu jižní Moravy vystoupil 
s prezentací Mgr. Jan Hladík. Zmí-
nil hlavní body činnosti agentury, ji-
miž jsou rozvoj měst a obcí, zahraniční 
spolupráce, podpora investorů v regio-
nu, inovace a v neposlední řadě pod-
pora regenerace brownfi eldů. K velmi 
široké nabídce aktivit agentury v pod-
poře regenerace BF patří i spolupráce 
na konkrétních studiích a projektech, 
např. spolupráce s rakouským partne-
rem v projektu EUREGIO city.net, re-
konstrukce Panského dvora (Veselí 
nad Moravou), revitalizace staré sla-
dovny (Černá Hora) nebo rekonstruk-
ce pivovaru na hippocentrum (Křtiny). 
Mgr. Jan Hladík předvedl na grafech 
strukturu BF v Jihomoravském kraji 
a v Brně (průmysl, zemědělství, armá-
da, občanské vybavení, ostatní) a struk-
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turu předpokládaného využití. Zajíma-
vý byl rovněž graf vyjadřující bariéry 
regenerace: těmi jsou zejména náklady 
na regeneraci; tento problém několika-
násobně převyšuje další bariéry jako 
jsou nejasný záměr využití BF a níz-
ká poptávka po takovýchto nemovitos-
tech. Překvapivě malou překážku před-
stavují ekologické zatížení a majetkové 
poměry. K nejmenším sledovaným ba-
riérám regenerace se řadí dopravní do-
stupnost a administrativní požadavky 
včetně územního plánu. Cestu z této si-
tuace vidí RRA JM v cíleném marke-
tingu lokalit, komunikaci s veřejností 
o BF, v nastavení fi nančních nástro-
jů a daňových pobídek. Stejně důleži-
tá je dobrá znalost vývoje a potřeb trhu
a snížení nabídky či dostupnosti vý-
stavby na zelené louce nebo využití 
veřejnosoukromého partnerství ve fi -
nancování. Mgr. Jan Hladík věnoval 
ve svém příspěvku velkou pozornost 
fi nancování regenerací BF a představil 
mnoho různých dotačních titulů, které 
se dají pro tento účel využít.

Účelná byla rovněž další přednáška vě-
novaná Operačnímu programu Podni-
kání a inovace 2007–2013 a jeho roli 
v podpoře regenerace BF. Mgr. Lu-
cie Kuljovská z Regionální kancelá-
ře Jihomoravského kraje představila 
mj. společné charakteristiky programů 
podpory: podporovanou oblastí je zpra-
covatelský průmysl, rea-lizace se týká 
projektů na území celé České republi-
ky s výjimkou hlavního města Prahy, 
uchazeč musí doložit svoji minimálně 
dvouletou dobu existence a hodnocení 
fi nančního zdraví (bonity), udržitelnost 
projektu musí být minimálně 3 nebo 5 
let podle velikosti podniku. Platba do-
tací probíhá zpětně až po úspěšné re-
alizaci záměru. Například u progra-
mu Nemovitosti musí příjemce dotace 
(podnikatelé, obec, kraj) být vlastní-
kem nemovitosti a na rekonstrukci ob-
jektu se světlou výškou do 6 m může 
obdržet až 3 000 Kč/m3, u objektu se 
světlou výškou nad 6 m až 1 500 Kč/
m3. Podlahová plocha takového objek-
tu musí činit minimálně 500 m2. Jako 
dobrý příklad Mgr. Lucie Kuljovská 
uvedla rekonstrukci výrobního areálu 
Strojírny Oslavany, který jako střed-
ně velký podnik (limit 50–250 zaměst-

nanců) byl rekonstruován celkem za 54 
milionů, z toho dotace z programu Ne-
movitosti činila 50 procent.

Konzultant Evropského kompetenční-
ho centra pan Martin Potůček s ko-
legyní seznámili účastníky konferen-
ce s obecným i konkrétním přístupem 
bank k fi nancování regenerace BF. Spo-
lečně objasnili, co vše lze fi nancovat při 
regeneraci BF, co banky zajímá při po-
skytování fi nancí (projekt, bonita, za-
jištění), co ovlivní cenu úvěru a jak je 
možné zvýšit šanci na získání úvěru.

O příspěvek pro odbornou konferenci 
požádala RRA JM také Ústav územní-
ho rozvoje (ÚÚR). Tématem byly BF 
v územním plánování. Prezentaci spo-
lečně připravily Ing. arch. Jana Hur-
níková a Ing. arch. Naděžda Rozma-
nová. Pozornost zaměřily na nástroje 
územního plánování, které mohou napo-
moci regeneraci BF. Součástí příspěvku 
ÚÚR bylo seznámení přítomných s čin-
ností ústavu včetně internetových strá-
nek a vedení portálu územního pláno-
vání. Přednášející Ing. arch. Naděžda 
Rozmanová přiblížila cíle, úkoly a ná-
stroje územního plánování. Objasnila 
účel územně analytických podkladů, 
kterým je zjišťování a vyhodnocování 
stavu a vývoje území. Současně přiblí-
žila fakt, že územně analytické podkla-
dy slouží jako podklad pro pořizování 
územně plánovací dokumentace a pro 
rozhodování v území. Upozornila, že 
BF jsou jedním ze sledovaných jevů 
a následně vytipovány kromě jiných 
mezi problémy k řešení v územně plá-
novacích dokumentacích. Seznámi-
la přítomné s hlavními zásadami plat-
nými pro územní plán, s jeho obsahem 
a přístupem k řešení BF. Zdůraznila vý-
znam a platnost územních plánů. Jako 
další užitečný nástroj územního plá-
nování doporučila územní studii, která 
stejně jako územní plán navrhuje a pro-
věřuje využití BF při respektování li-
mitů v území a řeší územní vazbu BF 
zejména na dopravní plochy a technic-
kou infrastrukturu. Vzpomněla rovněž 
možnost využít nový právní institut za-
vedený stavebním zákonem, kterým 
je plánovací smlouva. Jejím účelem je 
upravit vztahy mezi investorem a obcí 
a zajistit spoluúčast investora na fi nan-

cování realizace potřebné veřejné infra-
struktury. Z příspěvku ÚÚR vyplynulo, 
že územní plánování napomáhá revi-
talizaci BF jejich identifi kací v území, 
určením k přestavbě a navržením jejich 
budoucího funkčního využití. 

Posledním příspěvkem byla případová 
studie regenerace cukrovaru v Židlo-
chovicích. Cílem studie bylo prokázat 
životaschopnost a význam celého areá-
lu, navrhnout vhodné funkční využití, 
chránit kulturně a historicky cenné ob-
jekty a zajistit ekonomickou realizova-
telnost projektu. Regenerace proběhla 
ve třech etapách: v první vzniklo 57 ro-
dinných domů, v druhé etapě čtyři by-
tové domy s 84 bytovými jednotkami, 
třetí etapa zahrnula obchodní a spole-
čenské centrum. Příspěvek byl doplněn 
množstvím fotografi í a schémat stáva-
jícího stavu a realizace.

Konference byla velmi dobře připra-
vená. Největší přínos této konference 
spočíval v tom, že každý příspěvek se 
cíleně zabýval ze svého pohledu zce-
la konkrétními kroky, jak lze napomo-
ci regeneraci BF – přes vyhledání BF, 
vložení do databáze, identifi kaci bari-
ér, prověření možnosti využití území 
a fi nancování záměrů z dotačních titu-
lů a bankovních úvěrů až po vlastní re-
alizaci regenerace BF.

* PPP obecně označuje formy spolupráce mezi 
orgány veřejné správy a podnikatelským sekto-
rem za účelem zajištění fi nancování, výstavby, 
obnovení, správy či údržby veřejné infrastruktu-
ry nebo poskytování veřejné služby. 

Během minulého desetiletí se PPP rozvinula 
v mnoha oblastech veřejného sektoru. Vzorem 
PPP je Velká Británie, kde se metoda úspěšně po-
užívá od roku 1992. Metoda se osvědčila i v dal-
ších zemích, např. v Irsku, Nizozemí, Portugal-
sku, Španělsku, Francii, USA, Kanadě, Japonsku 
a Austrálii. Rostoucí využití PPP může být vy-
světleno různými faktory, např. vzhledem k roz-
počtovým omezením, jimž jsou státy vystaveny, 
PPP přináší potřebné fi nancování veřejného sek-
toru ze soukromých zdrojů. Dalším důvodem je 
požadavek, aby veřejná sféra získala větší pro-
spěch z know-how a pracovních postupů, které 
se uplatňují v soukromém sektoru.

Zdroj: Asociace pro podporu projektů spoluprá-
ce veřejného a soukromého sektoru. http://www.
asociaceppp.cz/cnt/ppp/

Ing. arch. Naděžda Rozmanová
Ústav územního rozvoje


